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Spørgsmål 

Vil ministeren foretage en vurdering af forholdet til EU-retten for lovforslag nr. L 171 - 

Forslag til lov om ændring af lov om afgift af bekæmpelsesmidler (folketingsåret 2011-

2012) herunder en vurdering af, om lovforslaget er en overimplementering af EU-retlige 

minimumsforpligtelser? 

 

Svar 

Jeg har indhentet nedenstående svar fra Miljø- og Fødevareministeriet, som jeg henholder 

mig til. 

 

”Afgiften på bekæmpelsesmidler er et led i en generel national regulering, der har til for-

mål at sikre en miljømæssig effekt. Den første afgift på pesticider blev indført i 1996, ju-

steret i 1998 og blev omlagt fra en værdiafgift til en belastningsafgift i 2013, som følge af 

vedtagelsen af lovforslag L171 (2011-2012) om ændring af lov om afgift af bekæmpelses-

midler. Afgiften har gennem tiden været et væsentligt politisk og økonomisk instrument i 

pesticidhandlingsplanerne. 

 

Afgiften er et af Danmarks virkemidler til gennemførelsen af artikel 11 og artikel 14 i Eu-

ropa-Parlamentets og Rådets direktiv 2009/128/EF for bæredygtig anvendelse af pestici-

der. De to artikler omhandler henholdsvis foranstaltninger til beskyttelsen af vandmiljøet 

og drikkevandet og integreret bekæmpelse af skadegørere. Det fremgår af præamblen til 

direktivet, at ”økonomiske instrumenter kan spille en afgørende rolle for opnåelse af må-
lene om bæredygtig anvendelse af pesticider. Anvendelsen af sådanne instrumenter på 

passende niveauer skal derfor opmuntres”. Der er i direktivet ingen forpligtelse til at etab-
lere en sådan afgift, men direktivet giver de enkelte medlemslande frihed til at vælge nati-

onale instrumenter til at nå miljømålene i direktivet.  

 

Det er aftalt politisk, at afgiften skal evalueres i 2017 for at vurdere, om afgiften har virket 

efter hensigten.” 

 

 

 


